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Drákói szigorral a határokon 
Mától a magyar hatóságok megszigorítják a külföldi állampolgárok beléptetésének és beutazásának feltételeit 

- hangzott el a Belügyminisztérium tegnapi sajtótájékoztatóján. A hivatalos közlemény szerint a szigorítást az tette szükségessé, 
hogy jelentősen megnövekedett azoknak a külföldieknek a száma, akik ugyan legálisan tartózkodnak Magyarországon, de szállással, 

és a létfenntartáshoz megfelelő anyagi eszközökkel nem rendelkeznek, vagy életvitelükkel, cselekményeikkel sértik a Magyar Köztársaság 
érdekeit. A magyar hatóságok a jövőben nem engedik beutazni azt a külföldit, akinek magatartása veszélyezteti a közrendet, 

a közegészségügyet vagy a közerkölcsöt. A belépésnél megkövetelik, hogy a külföldinek legyenek érvényes okmányai, 
nemzetközi gépjármű-biztosítási igazolása, és járművének műszaki állapota megfeleljen a magyar előírásoknak. 

A beutazónak rendelkeznie kell a visszautazáshoz szükséges feltételekkel (menetjegy, fizetőeszköz) is. 
Eddig több mint ötszáz, COCOM-listán levő termék behozatalára adott ki engedélyt az NKGM-ben egy éve megalakított 

exportellenőrzési iroda - közölte az MTI. Csendes János főosztályvezető nyilatkozata szerint az engedélyek 90 százalékát számítástechnikai, 
10 százalékát pedig híradás-technikai eszközökre, illetve szerszámgépekre adták ki. 

Az illegális fegyverkereskedelem megfékezésének lehetséges módszereiről tárgyaltak csütörtökön az Ipari és Kereskedelmi Minisztérium 
valamint a gazdasági kamarák, szakszervezetek képviselői. A megbeszélés eredményeképpen az ipari tárca vállalta, 

hogy összegyűjti a jogszabályokat, melyek alapján az illegális kereskedelem ellen felléphetnek. 

„Baráti együttműködésre törekszem" 
Tegnap ünnepélyes keretek kö-

zött iktatták be hivatalába Szeged 
város tisztifőorvosát, dr. Hunyadi 
Ildikót. Az eseményen -megjelent 
dr. Ványai Éva alpolgármester és 
dr. Zimányi Mária, Csongrád 
megye tisztifőorvosa. 

Az ünnepség megkezdése előtti 
perceket arra használtuk fel, hogy 
rövid bemutatkozó beszélgetésre 
kérjük városunk új tisztifőorvos-
nőjét. 

- A SZOTE elvégzését követően 
merre vitt az útja. s milyen állomá-
sokon át vezetett a tisztifőorvosi 
rangig? 

- A diplomám megszerzésétől a 
mai napig az egészségügy két terü-
letén, kórházi laboratóriumban 
illetve a közegészségügyben dol-
goztam. A pályámat Orosházán, a 
kórház központi laboratóriumában 
kezdtem, majd tíz év után kerültem 
Csongrádra, ahol a város közegész-
ségügyi és járványügyi szolgálatát 
vezettem közel tíz évig. Ekkor kül-
földi kitérő következett. A férjem-
mel három esztendeig dolgoztunk 
Algériában, én kórházi laborató-
riumban. Magyarországra vissza-
térve úgy döntöt tünk, hogy a 
gyerekek érdekében Szegedre 
költözünk. így kerültem az akkor 
Csongrád Megyei KÖJÁL-nak 
nevezett intézetbe, előbb a telepü-
lésegészségügyi, majd később a 
munkaegészségügyi osztályra . 
Innen pályáztam meg a városi 
tisztifőorvosi állást. 

- Az Ön családjában - úgy 
tudom - mindenki orvos. 

- Igen, a fé r jem szülész-
nőgyógyász, ő rendelőintézet onko-
lógiai szakrendelőjében dolgozik. 
A nagyobbik fiam néhány napja 
kapott diplomát a Szent-Györgyi 
Albert Orvostudományi Egyetemen 
és állást a SZOTE röntgenklini-
káján. A kisebbik fiam ötödéves 
orvostanhallgató. 

FOTÓ: GYENES KÁLMÁN 

- Amint az a pályaismertetéséből 
kiderült, az Ön számára nem új a 
közegészségügyi munka. A tiszti-
orvosi szolgálatra azonban nem-
csak közegészségügyi feladatok 
hárulnak. Miben lesz más, több ez 
a munkakör? 

- Az Országgyűlés márciusban 
meghozta az Állami Népegészség-
ügyi és Tisztiorvosi Szolgálatról 
szóló törvényt, s ebben meghatá-
rozta a közegészségügyi szolgálat 
átalakítását is. A hagyományos 
közegészségügyi tevékenységen túl 
egyéb feladatokat is megjelölt . 
Ezek között az egészségvédelem, a 
betegségek megelőzése fő hang-
súlyt kapott. 

- Ön szerint, a magyar egész-
ségügyben - évek óta hangoztatott 
- prevenció, a megelőzés, miként 
valósulhat végre meg a minden-
napok gyakqrlatában? 

-Véleményem szerint felmérést 
kell készíteni a lakosság jelenlegi 
egészségi állapotáról és kutatni 
azokat a tényezőket, amelyek - a 
mindenki által jól ismert - el-
keserítően nagyszámú megbetege-
déshez és halálozáshoz vezettek. 
Ha ezeket az okokat megtaláljuk, 

KÖZÉLETI NAPLÓ 
MA 

KUNSZABÓ F E R E N C , a Hunnia főszerkesztője tart előadást 
nemzeti sorskérdéseinkről, 17 órakor, a Független Kisgazdapárt Kereszt-
töltés utcai székházában. 

DR. EKE KÁROLY országgyűlési képviselő fogadóórát tart 8-12 
óráig Csongrádon, 14-15 óráig Csanyteleken, 16—17 óráig Tömör-
kényben a község-, illetve városházákon. 

HOLNAP 
DR. EKE KÁROLY országgyűlési képviselő 9-10 óráig Balástyán, 

10-12 óráig Kisteleken, 13-14 óráig Ópusztaszeren, 15-16 óráig Bakson 
tart fogadóórát a község- illetve városházákon. 

A HÍVŐ SZOCIALISTÁK ORSZÁGOS TALÁLKOZÓJA reggel 
9 órakor kezdődik az MSZP szegedi szervezésében a Tisza Lajos körúti 
székházában. Az esti programban részt vesz dr. Szűrös Mátyás, az 
Országgyűlés egyik alelnöke is. 

* 

1848-49. MÁRTÍR HŐSEIRE emlékeznek október 6-án, vasárnap az 
Aradi vértanúk terén, a kopjafánál. A Független Kisgazdapárt szegedi 
szervezetének rendezvényére a gyülekezés: 18 órakor a dómban, a 
püspöki szentmisén; utána fáklyákkal vonulnak a helyszínre. Beszédet 
mond: Siklósi András, a Független Kisgazdapárt szegedi titkára és 
Endrey Antal, a Magyar Keresztény Mozgalom elnöke. Az ünnepség 
végén koszorúzás lesz. 

akkor egy cselekvési program 
alapján képzelhető el a lakosság 
egészségi állapotának javítása. A 
feltárt adatokat, a veszélyhely-
zeteket éppen úgy nem szabad 
eltitkolni, mint a megelőzés érde-
kében teendő lépéseket. Minden 
információ a nagy nyilvánosság elé 
kívánkozik annak érdekében, hogy 
mindenki megismerhesse, és maga 
dönthessen arról, egészséges avagy 
önromboló életetél. 

- A városi tisztifőorvos alá-
rendeltje a megyei tisztifőorvos-
nak? 

- A szolgálat élén az országos 
t iszt ifőorvos áll. Szakmailag ő 
irányítja az egész szervezetet. A 
megyei Népegészségügyi és Tiszti-
orvosi Szolgálat vezetője, a tiszti-
főorvos szamai felettesünk, de ez 
nem jelenti azt, hogy önállóan 
egyetlen lépést sem tehetünk. 
Kezdeményezéseinket azonban 
mindenképpen egyeztetnünk kell, 
nemcsak a megyei tisztifőorvossal, 
hanem az önkormányzat ta l és 
valamennyi egészségügyi intéz-
ménnyel. 

- A városi tisztiorvosi szolgálat 
jelenlegi gárdája tulajdonképpen a 
régi közegészségügyi és járvány-
ügyi állomás munkatársaiból áll. 
Szándékozik-e változtatni a lét-
számon illetve az összetételen? 

- A megyei KÖJÁL-nál eltöltött 
éveim alatt kapcsolatban álltam a 
városi közegészségügyisekkel, és 
munkájukkal messzemenően elé-
gedett voltam. Éppen ezért, feltett 
szándékom, hogy barátságos 
együt tműködésre törekszem. 
Amennyiben az együttműködési 
szándék viszonzásra talál, akkor 
nem kívánok személycseréket, és 
létszámcsökkentést sem tervezek. 
Esetleg egy, az egészségügyi 
szakigazgatásban jártas ember 
felvételét szorgalmazom. 

K K. 

Göncz Árpád 
tájékozódik 

Alkotmányos mérlegelési jog-
körömmel élve megkezdtem a 
miniszterelnök úr kinevezési elő-
terjesztésének vizsgálatát - mondta 
Göncz Árpád, a Magyar Köztársa-
ság elnöke az MTI érdeklődésére 
csütörtökön. A távirati iroda a rádió 
és a televízió alelnökeinek kineve-
zésével kapcsolatban tudakolta a 
köztársasági elnök szándékait. 

- Egyelőre nem vagyok abban a 
helyzetben, hogy felelősséggel, 
megalapozottan döntsek, mert az 
érintett intézmények hatályos szer-
vezeti-működési szabályzatát nem 
ismerem, és ezért nem állapíthatom 
meg, hogy a kinevezendő alelnö-
kök feladat- és hatásköre mire ter-
jed ki, és hogyan viszonyul a párt-
közi konszenzus alapján kinevezett 
elnökök feladat- és hatásköréhez. 
Mindaddig, amíg e tárgyban meg-
győző dokumentumokkal nem ren-
delkezem, nem áll módomban meg-
ítélni, hogy a kinevezések nem 
okoznak-e olyan belső konfliktu-
sokat, amelyek a maguk összessé-
gében súlyosan veszélyeztethetik 
az államszervezet demokratikus 
működését. Levélben fordultam a 
miniszterelnök úrhoz, hogy a mér-
legeléshez szükséges hatályos szer-
vezeti-működési szabályzatokat 
küldje tneg részemre - tájékoztatta 
Göncz Árpád az MTI-t. 

Katonai 
együttműködés 

Két évvel ezelőtti magyarországi 
látogatásomhoz képest most sokkal 
nagyobb nyitottságot tapasztaltam, 
kérdéseimre őszinte válaszokat kap-
tam - jelentette ki Peter Jan Graaf 
tábornok, holland vezérkari főnök, 
aki magyar kollégája, Deák János 
vezérőrnagy meghívására négyna-
pos látogatást tett hazánkban. 

Hozzátette: el kell kezdeni a ka-
tonai együttműködés kialakítását a 
két ország között, annál is inkább, 
mert sok a hasonlóság, főként a 
személyügyi és mozgósítási kérdé-
sekben, sőt a létszámcsökkentés is 
oly módon zajlik Hollandiában, 
mint Magyarországon. 

A panziós is válthat valutát 

Mennyit ér a márka, éjjel? 
Tegnap délelőtt a szegedi Forrás Szállóban Major István 

helyettes államtitkár előadásával kezdődőt meg a „Külker '91..." 
konferencia. Mint megtudtuk, harmincezer külkereskedő 

országa lettünk, 
s bizony gubancok is előfordulnak a nagy liberalizációban, 

amelynek további szélesítését különben nem tervezik 
az illetékesek. 

A délutáni előadó, Török Miklós, az MNB 
főosztályvezető-helyettese programon kívül válaszolt 

kérdéseinkre, s kisebb szenzációval felérő hírrel is szolgált. 

- Milyen változások várhatók mostanában devizaügyekben? 
- A közeljövőben módosul a valutaárfolyam jegyzése, s ez 

alapvetően érinti az idegenforgalmat . Megszűnik a kötelező 
valutaárfolyam, szélesedik a rés a vételi és az eladási ár között, 
nagyobb lesz a mars, ahogy mi mondjuk. 

- Szabad lesz a vásár? 
- Nem teljesen, csak amennyire a piac engedi. Az éjszakai portás 

tíz százalékkal rosszabbul válthatja a márkát vagy a dollárt, mint a 
nappali. Gyakorlatban mindenki annyit ad a valutáéit, amennyit akar. 
Az alsó határ a szomszéd, szintén éjszakás valutaváltó ajánlata. Csak 
egyetlen árfolyam, a devizáé lesz kötelező, valutafronton jelentős 
liberalizációt tervezünk. Erre a megkülönböztetésre azért van szükség 
mert a jelenleg érvényes jogszabály szerint tilos minden eltérés a 
hivatalos árfolyamtól. Ezután csak a devizánál lesz ilyen. 

- Egyenlőre még engedélyhez kötik a valutaváltást. 
- Ez a jövőben is így lesz, de megszűnik az a kitétel, hogy csak 

jogi személyek kaphatnak ilyen lehetőséget. A készülő banktörvény a 
szektorsemlegesség elve alapján az egyéni vállalkozókat is szeretné 
bevonni ebbe a körbe. így akár egy panziós is megkaphatja a 
valutaváltás lehetőségét. Hangsúlyozom, az engedélykötelesség 
marad, ezután sem lesz alanyi jog, de a feltételek megléte esetén 
könnyen megszerezhető a jogosultság. 

- Egy maszek szállodásnak saját napi árfolyama lesz? 
- Miért ne, sőt a hivatalosan nem jegyzett valutát - például a dinárt 

vagy a török lírát - is beválthatják. Erre egyébként már jelenleg is 
van igény, s így valós értéket közelítene a kialakuló árfolyam. 
Mindez természetesen még csak terv, bár egy részét már az idén 
szeretnénk megvalósítani. 

- Hosszabb távú elképzelések? 
- A forint konvertibilitásáig tartalmában új devizatörvényt nem 

tervezünk, egyszerűen nincs értelme alapvető változtatásokat 
keresztülvinni. Helyette módosítgatunk. Marad ugyan az évi 50 
dollár, de liberalizálni szeretnénk a társas keret rendszerét. Eddig 
csak a megtermelt deviza 50 százalékát használhatták fel az irodák, a 
jövőben ez is változhat. Felmehet például száz százalékra, sőt fölé is. 
Turistautaknál a teljes liberalizáció sem elképzelhetetlen. 

- Minden kis utazási iroda annyit kap, amennyit kér? 
- Azért nem teljesen, a költőpénzt azért megnézzük, s a grazi vásár 

belépőjére nem lehet majd négyezer forintot igényelni. 
- Ennek csökken a jelentősége a valuták hivatalos és feketepiaci 

árfolyamának közeledésével. 
- Az osztrákok mindenesetre ma már jobban járnak, ha nem az 

otthoni bankjukban vásárolják meg a magyarországi látogatáshoz 
szükséges forintot, hanem nálunk, hivatalos árfolyamon váltják a 
schillinget. 

- Forintleértékelés? 
- Egy deviza akkor is felértékelődik, ha nincs leértékelés és 

közben a belső árszínvonal emelkedik. Biztató, hogy a külkeresek 
sem erőltetik ezt az aktust, pedig rendszerint ők szorgalmazzák, mint 
export-ösztönzőt. Az MNB természetesen a végletekig ellenzi a 
leértékelést, mert növeli az inflációt. 

KOVÁCS ANDRÁS 

Havonta hozzák az emelt gázszámlát 

Fűtőérték után fizetünk 
Az előzetes hírekből ismert és Farkas Zoltán 

főosztályvezető által megerősített tény: az idei 
téli szezonban új áron és új módszerrel szá-
molják el a földgázt a háztartási fogyasztóknak. 
A gáz ára 15 fillérről 23 fillérre növekszik 
megajoule-onként, magyarul ezután 53 
százalékkal többe kerül a gáz. Vigasz-
talásképpen ígéretet kapott a fogyasztó, hogy a 
jövőben szigorúan csak a valóságos fűtőérték 
után fizet. A szolgáltató ezentúl minden szám-
lán feltünteti a földgáz tárgyhavi fűtőértékét 
MJ-ban, köbméterenként , így a fogyasztó 
könnyen ellenőrizhet. 

Bár az áremelés már augusztustól él, ennek 
el lenére az 'augusz tus-szeptember közötti 
időszakra a hagyományos köbméter egységárat 
számlázzák, mjvel a fűtőérték-arányos elszá-
molás csak október elsejével kezdődik. Új áron 
és új módszerrel készült számlákat csak az 
októberi leolvasás után kapnak a fogyasztók. 

Újdonság az is, hogy a jövőben havonta 
fizethetjük a gázszámlát. Ez ugyan dupla 

Új ár és új elszámolás - ebben lehet 
összesüríteni annak a sajtótájékoztatónak 

a lényegét, amelyet csütörtök délelőtt 
tartottak a Délalföldi Gázszolgáltató Vállalat 
vezetői Szegeden. Az áremelés kényes téma, 

ennek tükrében talán nem is annyira 
meglepő, hogy a szolgáltató szakemberek 

segítségét kérte a tálaláshoz. A felkérésnek az 
az amerikai cég tett eleget, amely mellesleg 

a „magyar privatizáció hivatalos 
kommunikátora" megtisztelő címet 

is magáénak mondhatja. 
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munkát je lent a szolgál ta tónak, de talán 
kevesebb gondot, hiszen a-változtatástól a 
kint levőségek csökkenését remélik az 
i l letékesek. Úgy vélik, a megnövekedet t 
összegű gázszámlára havonta könnyebb 
kiszorítani a rávalót, mint kéthavonta egy 
nagyobb tételt. 

A fű tőér téken természetesen ezután is 
vitatkozik majd a fogyasztó, akinek kiszol-
gálásához a jövőben egy korszerű tájékoztató 
rendszer is segítséget nyújt. Munkaidőben 
élőben, azon túl automata üzenetrögzí tőn 
keresztül lehet majd hozzájutni a mindig 
aktuális információkhoz. 

Az eddigi átalánydíjas rendszer meg-
változtatását az áremelés után sem tervezik. Az 
a 40-50 ezer, többnyire panellakó és egyetlen 
konyhai gáztűzhelyet üzemeltető fogyasztó 
összességében körülbelül annyit fizet, amennyit 
elhasznál. Egyenlőtlenségek vannak a ház-
tartások között, a fázósabbak október elején 
fűthetnek is a sütővel, mégis minden marad a 
régiben. Egy tűzhely fogyasztásának egyedi 
mérése tokkal, vonóval, tízezer forint lenne, s 
ez az emelt á t a lányd í j mellet t nem tűnik 
kifizetődőnek. 

K~A 


